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SMOLIVECKÝ 

MĚSÍČNÍK 
 měsíčník obcí Mladý Smolivec, Starý 

Smolivec, Radošice, Budislavice a Dožice 

Kudy ve Smolivci z nudy 
Netradiční odpoledne nazvané 

originálně Kudy ve Smolivci z nudy 

čekalo všechny, kteří se dostavili v sobotu 

9. 4. do sálu kulturního domu ve Starém 

Smolivci. V 14.00 vše začalo divadelním 

představením pro děti. Pohádka s názvem 

O Kačence a Raráškovi se líbila nejen 

dětem, ale i rodičům. Veselý příběh o 

lásce Kuby a Kačenky děti provedl všemi 

čtyřmi ročními obdobími s lidovými zvyky 

a tradicemi, které k jednotlivým obdobím 

patří. 

Po divadle ale odpolední program teprve pořádně začínal. V sále totiž byla přichystána 

jednotlivá stanoviště, u kterých se příchozí mohli nejen podívat, ale i vyzkoušet různá řemesla 

a dovednosti. Konkrétně byly přichystány „dílny“ tvorby šperků a doplňků z modelovací 

hmoty FIMO pod vedením paní Krejčové z Dožic, výroby šperků a doplňků z drátků 

a korálků pod vedením paní Pěnkavové 

z Kocelovic, pletení košů a věnečků 

z papíru pod vedením paní Kopřivové 

z Řesanic, umělecké malování pod 

vedením Markéty Kubové a vzhledem 

k blížícím se velikonocům nemohlo 

chybět pletení pomlázek, které přijel 

předvést pan Černý z Mladého Smolivce. 

Dále se lidé mohli inspirovat 

ukázkou krásných háčkovaných dekorací 

paní Nové ze Starého Smolivce 
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a prezentací jarních a velikonočních dekorací 

z květinářství paní Beranové v Kasejovicích, 

které bylo možné si také zakoupit. 

Kromě kreativních a uměleckých 

dílniček došlo i na pohyb. Na své si přišly 

děti, které se venku před hospodou zúčastnily 

soutěže v hodu balónem na koš. Starší házely 

na skutečný basketbalový koš, ty nejmenší 

vzhledem ke své výšce se musely spokojit 

s nůší. Soutěže připravil Michal Arnošt 

z Mladého Smolivce se svým basketbalovým týmem. Cvičilo se i v sále. Obecenstvo tedy spíš 

jen přihlíželo, ale rozhodně bylo na co se dívat. Paní Vodičková z Kasejovic předvedla 

ukázku populární Zumby a paní Bílková ze Strakonic ještě další novinky v aerobikovém 

cvičení. 

Celý program provázelo promítání pohádek a filmu na přání, který si diváci mohli 

sami zvolit. Pravda, neposedné děti u pohádek příliš neposeděly, ale možná o to více 

se vyřádily kreativně či sportovně. 

Kdo přišel, něco si odnesl. Ať už to byl vlastnoručně vyrobený šperk, namalovaný 

obrázek, vlastnoručně upletený nebo jen zakoupený velikonoční věnec. Kdo přišel, rozhodně 

se nenudil. Cílem organizátorů bylo inspirovat příchozí prezentovanými aktivitami natolik, 

že třeba nezůstane jen u jednoho dubnového sobotního odpoledne. 

Děkujeme Místní akční skupině Sv. Jana z Nepomuku za poskytnutou dotaci 

a zastupitelstvu Mladého Smolivce nejen za finanční podporu. 

Jana Arnoštová, členka týmu Smolivačky 

Rozhovor s pořadatelkou Janou Arnoštovou: 

Jak jste byla spokojena s dnešní účastí? 

„Celkem ano. Jelikož jsme neměli vysoké ambice na množství účastníků, byli jsme proto 

příjemně překvapeni. Ale mrzelo nás, že nepřišlo příliš dospívajících, spíše zde byly 

hlavně maminky s menšími dětmi.“ 

Jak dlouho Vám trvala příprava? 

„Protože s lidmi, kteří nám zde ochotně pomáhali, jsme byli domluveni 2 měsíce 

předem, nám už samotná organizace a příprava dlouho netrvala.“ 

Byli byste ochotni zorganizovat zde další akci? 

„Asi ano, záleželo by na zájmu lidí.“ 

Co byste přidali nebo naopak ubrali z programu? 

„Poučili jsme se z toho, o co byl vysoký zájem. Překvapilo nás, že nebyl zájem o 

promítání. Ale možná to bylo tím, že byl velmi pestrý program.“ 
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Co jste touto akcí sledovali? Jaký měla záměr? 

„Rádi bychom, aby tato akce inspirovala lidi k založení zájmové činnosti, ať už to bude 

scházení se u výroby šperků nebo cvičení aerobiku.“ 

Rozhovor s účastníkem akce Matějem Palatým: 

Myslíte si, že by se těchto akcí mělo dít více? 

„No určitě. Rozhodně by se měly dít více, klidně v létě by mohly být i více venku. 

Samozřejmě když je ošklivé počasí je bomba, že je tu tenhle prostor. Líbila by se mi i 

diskotéka pro děti.“ 

Naučil jste se něco nového? 

„Líbily se mi třeba náušnice a možnost vyrobit si je podle svého nápadu a myšlenky. 

Samozřejmě pletení pomlázek bylo krásné a mrzí mě, že jsem se to nestihl naučit. Já 

umím jen ze tří proutků.“ 

Co se vám líbilo nejvíce z dnešního dne? 

„Tak určitě promítání, celkově organizace, jak byl dnešní den zorganizován. Je hezké, 

že se dělají tyto akce pro děti, protože pro dospělé je akcí mnoho. Hezké je i to, že si 

děti mohou zvolit film. Krásná je ta svoboda, to, že si každý přijde na to své, ta 

pohoda.“ 

Přijdete se podívat i příští rok? 

„No rozhodně. Na jakoukoliv akci, kterou budete pořádat pro děti, tak dorazím, jelikož 

mám dvě dcery.“ 

Rozhovor s malým účastníkem Filípkem Arnoštem (3 roky): 

Líbilo se ti tu dneska? 

„Jo.“ 

Líbila se ti cena, kterou si vyhrál? 

„Jo.“ 

A co kino, hlasoval si pro nějaký film? 

„Ne.“ 

A který film by si chtěl vidět? 

„Strašidlo z vikýře.“ 

Karolína Černá, Aneta Slavíčková 
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SUDOKU pro zamyšlení a pár vtipů pro zasmání … 
 

Po ulici si hrdě vykračuje čtyřnohý boxer. 

Na jednom okně se vyhřívá jezevčík. 

„Pojď dolů!“ volá na něj boxer. „Nemůžu, 

je to moc vysoko,“ odpoví jezevčík. „Tak 

skoč!“ přemlouvá ho boxer. „Neskočím, 

nechci vypadat jako ty!“ 

 
„Paní sousedko, kde jste přišla k tak 

ošklivé modřině?“ „No to mě manžel 

praštil, když jsme se hádali.“ „A proč jste 

to neohlásila na policii?!“ „To udělám 

hned, jak se manžel vrátí z nemocnice.“ 

 
Manželé Vopršálkovi se rozvádějí a 

poslední účty si vyřizují i u soudu, takže 

se ani soudce nemůže dostat ke slovu. 

Pan Vopršálek se po výměně šťavnatých 

nadávek vysíleně obrátí k soudci: „Pane 

soudce, věřil byste tomu? Ta potvora si 

každou naši hádku zapisovala do 

notesu!“ „Ale na tom přece není nic 

špatného,“ snaží se ho uklidnit soudce, „ 

to některé ženy prostě dělají.“ „Jenže ona 

si to psala i týden dopředu!“ 

 
Na ulici stojí žebrák. Jde kolem bohatá 

panička, samý šperk, ohoz od Versaceho 

a žebrák povídá: „Mladá paní, už tři dny 

jsem nic nejedl!“ „Hm, tak takovou vůli 

vám závidím.“ 
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Děti, víte proč se vlastně slaví 

Velikonoce? Jestli ne, přečtěty si 

následující článek a vybrvěte si 

Velikonočního zajíčka. 
Velikonoce jsou významným svátkem křesťanů, kdy 

oslavují zmrtvýchvstání Ježíše Krista. To se 

odehrálo podle křesťanské víry třetího dne 

po jeho ukřižování. I dnes je tento svátek 

velice populární a v České republice ho 

slaví mnoho rodin. Obyčejný člověk 

si ho představí především jako den, 

kdy při pohledu z okna vidí děti s 

pomlázkou, které chodí od domu k 

domu, pronášejí koledy – proto se jim 

také říká koledníci, a dostávají malovaná 

vajíčka, sladkosti a další dobroty. 

Pomlázka by měla být symbolem zájmu 

mužů /chlapců o ženy/dívky. Vyšlupaná dívka, 

či žena dává koledníkovi obarvené 

vajíčko jako symbol jejích díků 

a prominutí. Pověst praví, že 

dívky by měly být na 

Velikonoce vyšlupány, aby byly 

po celý rok zdravé. Na 

některých místech mohou dívky 

chlapcům šlupání oplatit tím, že 

na ně vylévají kbelíky studené 

vody. Chlapci by při výrobě pomlázky měli používat mladé proutí, ve kterém je prý ukryto 

nejvíc „životní síly“. Ta je pak předána vyšlehané dívce. Při tzv. přestupném roce, který je 

jednou na čtyři roky, by podle tradice měly naopak dívky chodit šlupat chlapce. To už ovšem 

tak časté není. Velikonoce se slaví každým rokem trochu jindy, jelikož svátek připadá na 

neděli po prvním jarním úplňku. Radovat se tedy můžeme v březnu či dubnu. Velikonoční 

oslavy jsou také jakýmsi „přivítáním jara“. Za Velikonoční symbol je považován beránek. 

Zapomenout bychom neměli ani na nejčastěji se objevující motiv Velikonoc – vajíčko 

(kraslice). Název Velikonoce je odvozen od Velké noci, kdy ukřižovaný Ježíš Kristus vstal z 

mrtvých. Avšak  žádný ze zachovaných historických pramenů neudává přesné datum. Tradice 

klade neděli po "Velké noci" na první jarní úplněk. 

Jana Stará, Petra Stará 
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Pálení čarodějnic 

Pálení čarodějnic nebo také 

Filipojakubská noc patří k doposud velmi živým 

lidovým zvykům. Tuto noc se lidé scházejí u 

zapáleného ohně a slaví příchod jara. Na 

některých místech se staví i májka. Tato tradice 

přetrvává také u nás, každým rokem se zdobí a 

staví májka a večer 30. 4. se zapaluje oheň. 

Filipojakubská noc bývala jednou z magických 

nocí, kdy prý měli zlé síly větší moc než 

obvykle. O půlnoci, kdy měly zlé síly moc 

škodit lidem, se daly nalézt i četné poklady. 

Aby se hledající před silami bránil, musel při 

sobě mít květ z kapradí, svěcenou křídu a další 

předměty. Lidé věřili, že v povětří poletuje 

spousta čarodějnic, které se té noci slétali na 

sabat. Proto se této noci říká „noc čarodějnic“ 

nebo zkráceně jen „čarodějnice“. Čarodějnice se 

před sabatem natíraly kouzelnými mastmi, s 

jejichž pomocí pak mohly létat na košťatech. Taková košťata prý bývala zhotovena z 

jasanového dřeva, vrbových a březových proutků. Při reji byla volena královna sabatu, která 

potom vládla hostině a tanci – čarodějnickému kolu, které se prý tančilo pozpátku. Jídla 

vypadala sice lákavě, ale byla bez chuti a nezahnala hlad. Nesměl chybět ani kotel plný žab a 

hadů, stejně tak i nádoby s jedy. Čarodějnice se tu, jak lidé kdysi věřili, s oblibou 

proměňovaly ve vlky, psy a jiná zvířata a vyprávěly si, co všechno zlého se jim od posledního 

setkání povedlo natropit lidem. Na ochranu před čarodějnicemi se na vyvýšených místech 

zapalovaly ohně. Postupem času se z výročních ohňů stalo „pálení čarodějnic“ - mladíci 

zapalovali košťata a vyhazovali je do výšky, prý proto, aby viděli čarodějnice létající v 

povětří. Jinde se říkalo, že je tak možno čarodějnici srazit na zem. Popel z těchto ohňů měl 

zvláštní moc pro zvýšení úrody. Někdy se rozhrnutým popelem vodil dobytek, aby mu byla 

zajištěna plodnost. Jindy přes oheň skákali dívky i chlapci, kvůli zajištění mládí a taktéž 

plodnosti. Hlavním úkolem tohoto starého lidového svátku byla zřejmě oslava plodnosti. 

Ludmila Voříšková 

Členové projektového týmu: 

Karolína Černá, Aneta Slavíčková, Veronika 

Straková, Jiří Krejčík, Lída Voříškova a naši 

nejmenší .
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Podívejme se na další dotazníky. Tentokrát Veronice Kubové 

odpovídají nejnovější posily našich fotbalistů. 
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